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Passé composé 

 
datid (om afsluttede sætninger) 
førnutid 

 
Bruges om (afsluttede) handlinger i fortiden dannes af verbet i participe passé + hjælpe verbet i 

présent 

Ex. J’ai joué le foot 
      J’ai mangé une pomme 

      ”Je suis retourné á la maison” dit Viktor. Moi aussi, ”je suis retournée á la maison”.  
Når hjælpe verbet er être, skal paticipiet rette sig efeter subjektet i køn og tal. 

  

 

Les verbes qui sont conjuges avec être dans le film: 

 

- est venu(e) → venir  

- est arrivé(e) → arriver 

- est monté(e) → descendre 

- est entré(e) → entre 

- est resté(e) → rester 

- est sorti(e) → sortir 

- est descendu(e) x2 → descendre 

- est tombé(e) x2 → tomber 

- sont partis(e) → partir 

- sont allés(e) → aller 

- sont retournés(e)→ retourner 

- est né(e) →  naître 

Hjælpe verber (verbes auxillère) 

- être 

avoir



- sont morts (mort(e))→ mourir  

 

 

 

Kendetegn: 

BEVÆGELSES VERBER 

siger ikke noget om ”discipliner” (bevægelses karakter), men noget om i hvilken retning man 

bevæger sig  samt en bevægelses start og slutning. 

Desuden bruger de refleksive verber être som hjælpeverbum. 

Ex. Je me suis lavé les mains 

 

Refleksive verber:  

Verber der har det refleksive pronomen med sig 

(me, te, se, nous, vous, se) 

se lever → står op: ils se sont levés 

se laver → vaske sig: nous nous sommes lavés les mains 

se réveiller → vågen: je me suis réveillé 

s’habiller → klæde sig på: je me suis habillé 

se coiffer → rede sit hår: je me suis coiffé 

se raser → barbere sig: il s’est rasé  
se garer → parkere: je me suis garé  

se coucher → gå i seng: vous vous etez couchés 

 Avoir: 

Passé composé: avoir bøjes med avoir 

 

Ex. J’ai eu une glace  
 

J’ai = hjælpe verbet i præsens 

Eu = hovedverbet i korttillægsform (= participe passé) 
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Navneord  

har næsten altid en bestemmelse på fransk (dvs. er i bestemt eller ubestemt form) 

Hvilket markeres med bestemt eller ubestemt artikel. 

 

Ubestemt artikel: 

 

 Maskulinum Femininum 

Singularis un une 

Pluralis des des 

 

Bestemt artikel: 

 

 Maskulinum Femininum 

singularis le / l’ la / l’ 
Pluralis les les (l’ sættes ind hvis det er vokallyd) 

 

 

Huskeregler: 

 

Hankøns endelser: 

-age 

-ment 

-al 

-isme 

-eau 

 

Hunkøns endelser: 

-tion 

-ence 

-ance 

-esse 
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Tillægsord  

lægger sig til substantiver (eller egenavne) 

 

Bøjes efter navneordet ( substantivet) i køn og tal  

 

 

 Maskulinum Femininum  

Singularis  (Endelse) -e 

 Nogle har specielle 

hunkøns former 

(foran 

konsonant) 

beau 

nouveau 

vieux 

(foran 

vokal) 

bel 

nouvel 

vieil 

Belle  

Nouvelle 

vieille 

Pluralis - s - s 

 

*maskulinum ændres kun hvis det er foranstillet (foran vokal) 

 

Adjektiverne har en ”med født” naturlig placering (før eller efter substantivet) 

Naturlig placering FORAN navneordet:  

                                                       grand – petit 

  Bon - mauvais 

  Vieux – jeune 

  Vrai – faux 

  Nouveau 

                          Beau 

                                           Joli 

     Nombroux 

                                           Vaste 

 

Andre adjektiver har natulig placering efter substantivet (fx farver og nationaliteter) → 

ex une fille danoise, une voiture rouge. 

 

De adjektiver, der har naturlig placering foran substantivet, kan efterstilles når de skal 

fremhæve særlige egenskaber ved substantivet. 

Ex un homme vieux, un film nouveau 



Un cadeau petit → un petit cadeau 

 

Generelt: foranstilling giver mere generel eller afskrækket betydning 

ex une fille jolie → une jolie fille 

 

En række adjektiver skifter decideret betydning alt efter om de stille foran eller bagved. 

(liste følger senere) 

 

et par eksempler:  

Un homme pauvre (en fattig mand) Un pauvre homme (en stakkels mand) 

ma maison propre (mit rene hus) Ma propre maison (mit rigtige/eget hus) 

 

 

Gradbøjning 

 

Ex.  

Positiv Komparativ Superlativ 

Grand Plus grande Le plus grand 

Bon Meilleur Le meilleur 

 

 

Når der bruges to banale adjektiver om samme substantiv, kan man enten benytte sig af 

opremsning (kommatering mellem adjektiverne) eller det ene adjektiv kan efterstilles 

så graden bliver mere betydelig. 

Ex 

Une vieille voiture jaune 

Une bonne femme vieille 

Une vieille femme bonne  

Une bleu voiture danoise/ une voiture bleu, danoise 

 

Ved brug af et banalt og et ikke banalt adjektiv, stilles det banale foran og det ikke 

banale bagved substantivet. 

Ex  

Une jeune fille française 

Un petit chien noir 

Un bel homme drôle 
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Nægtelser: 

 ikke konstrueres med ne+ pas 

Ne placeres før verbet, pas placeres efter verbet 

→ je n’ai pas d’argent 

 

HVIS der optræder pronomer eller en eller y placeres disse dog mellem ne og verbum. 

→ j ene l’ai pas 

 

Hvis vi har en sammensat tid som fx passé composé 

→ je suis allé a l’écoel 
   je ne suis pas allé a l’école : ne foran det bøjede verbum (suis), pas efter det bøjede 

verbum. 

→ je l’ai en ce matin 

    j ene l’ai pas ce matin 

 

Ved infinitiv 

Il décide de partir 

Il décide de ne pas partir (OBS! Her er der intet imellem ne og pas) 
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Les pronoms personels 

Elle me regarde 

X     Δ     O 

       ^genstandsled/objekt (kasus: akkusativ) 

 

tu me le donne 

X   ☐   Δ   O 

     ^hensynsled/dativobjekt (kasus:Dativ) 

 

 

 

Det bundne personlige pronomen 

 Akkusativ (objekt) Dativ (dativobjekt) 

Singularis 1. person me me 

Singularis 2. person te te 

Singularis 3. person la/le lui/lui 

pluralis 1. person nous nous 

pluralis 2. person vous vous 

pluralis 3. person les leur 

 

De giver os dem (pl.) 

Ils nous les donnent 

 

Du giver ham det (huset) 

Tu la lui donne 


